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VII. Pisownia przedrostków i przyrostków. 
Rozdzielanie wyrazów.

a. Podział wyrazów na pnie, przyrostki i przedrostki.

191. Przepisz, wypisz podkreślone i jednakowo zakończone wyrazy,— 
zastanów się, czy te zakończenia mają jakie znaczenie1).

oŚ/f/y ł/o&na i f/wianz, ta wieS/ay xy/ć ^inxayaxnć, 

-ścy MażyU w wydw i /L//// e^awtat/ać t/aa/ne dxćyć. 

dyć?óJaumy nfdacx, namiiaf ówyfy 4xa^e/%¥ Zwa/Mc//#

/wxax 

xywiJ# y& dw- 

ny^cixyćecx^Zy-

ut iw/j/a i luft tli

t rfan(/xa óaanawaf Ćp łćtwą 

c/ćayte ć&ća Ću&wem i na aćtcxyxnće

wad^ ^ććne x Ćeyw uważać xa

4xe ntwxet/xće.

192. Zakończ podług wzoru następujące wyrazy i zastanów się, co 
te zakończenia oznaczają.

xćt&nac% myć — 

txyć—

’) Cząstka arz w tycli wyrazach oznacza człowieka, który pracuje w jakimś zawodzie 
a nazwa pracownika pochodzi od nazwy przedmiotu, z którym 011 ma do czynienia, stół stolarz 
druk—drukarz. Cząstka acz także oznacza człowieka, tułać—tułacz, zbierać—zbieracz^ Cząstka 
dło oznacza narzędzie czynności, np. kadzić—^kadzidło, myc,— mydło.
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ws/yn —

Końcowa część wyrazu, spotykana w całym szeregu wyrazów 
i mająca stałe znaczenie, nazywa się przyrostkiem.

193. W następujących wyrazach podkreśl przyrostki i wytłumacz 
ich znaczenie.

194. Od następujących wyrazów, według podanego wzoru, utwórz nowe.

w.ąmti rinduw
ma&> mow/ę

a

ą/arafó tWiw/£
&

daa/aw?/

Łw/ai
7

nieifóx)^aia^

____

ąxa/tmw — 

a/u/atmy — ń&ucxye —

195. Od następujących wyrazów utwórz inne, usuwając przyrostek, 
podług wzoru.

Ja/ny —

Przepisz, wypisz podkreślone wyrazy, mające jednakową cząstkę 
na początku, i powiedz, co ta cząstka oznacza.

t&ąńć foetLewe,

i mi Jń" ita/f/a/fi t/a/wć w Q7Mtt/uią-

7 aa/c i fiwz-et/ a/waw f/axy

Jcam/en, j/w/em ^i/aąe^ t la/s^ari/r ^,a/^ami

xua’̂}

/iwdmaww

196.

dx/^ nam caTe /iwą

y^awte 

xdauać -
<

r/x7cvxawiić—

•a ■i/f//r'/iia u/ef/cie ^/cxaą/^m

x aflmwuwd^a^xe^- Q/7a 7y xe-

f//ia/a</nie-

Początkowa część wyrazu, mająca zawsze jednakowe znaczenie, 
nazywa się przedrostkiem.

197. W następujących wyrazach podkreśl przedrostki i wytłumacz 
ich znaczenie.

fina/i/iii/ai j ^aa/r/aJxe

2 3
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yiyyyyyyyy/y 

yiwzy/wć/$y

yywzea^yye^/e ^yc^/yyyf//e ay/yyyaży' ayąć

yyy'xeaZmyywxa yyayZyyywy/Ze ay/yayeza a/wynąa

198. Od następujących wyrazów zapomocą odpowiednich przed­
rostków utwórz nowe.

ćyyyyZ -_y/yyexec/Stai7

/ya/Zy—

yyyayy/ay —

j-yyyyy/Z—

yiyćać

^yyećZyć—

Ąydać

óyynąc—

Zażyć—

ćttCXyy 

ważny — 

cyyy/yyy — 

yyy/awyyy —

xyć - yny/ayyrzyć, y/a^ańaxya} j/Zyy.t 

/Zweeyć c
/yyyy/yć

wna ,/e.
</

199. Zmień znaczenie następujących wyrazów, zmieniając ich przed, 
rostki podług wzoru.

/Zymezyć— xyy/a/yexy/y‘ 

yyaZyć 

yty^ać

Życzyć 

y/yyyywć

mć

yyy/yć

200. Przepisz następujące wyrazy, podkreślając i oddzielając, podług 
wzoru, przedrostki i przyrostki.

waz yawa yyawwa/

waz-a/Z yawyyyZ/ ay/yywaĆ

ya-utax wxaawxa
//

ytaa/a/ /ywxa?awać

/ya-wax-&/ ćiayaawc/; utąa/a/^ yyyy/yytwaĆ

waa/

naway/

xawaa/e//

/Zwaf yyyyyyyya wa/a/yy óąa/

/Zwa^yyyycz aa/maway wa/Za/ny yywzetąa/

^waZayaa /ywzemauta wa/a/wiyćć Myt/aiy/yty/

/ytfi/wia ywyzee/mawa uywaZZyyyj/ yyaa/jfa/e^

/ZwaZauiae yyy/yyyaiymy yawa/ećy yyay/ląa/yy

Część wyrazu, która pozostaje po usunięciu przedrostków 
i przyrostków i która już nie daje się rozłożyć, nazywa się pniem 
albo pierwiastkiem wyrazu.

Pień, przedrostek i przyrostek nazywamy cząstkami znacze- 
niowemi wyrazu. Dlaczego?

Od cząstek znaczeniowych odróżniać należy sylaby, na które 
rozkładamy wyraz przy wymawianiu, np. wó - zek.

,201. Następujące wyrazy rozdziel na ich cząstki-znaczeniowe i sylaby.

c/y/y /aZ wfZtacz Zad

e/ZZya/; xZa/ wty/Za Zećny

e/ZZy/i/Za Za/ny xwąZ? ^■yćZy

c/y/y.)// Za/ny/Z uywąZZZama d/aZeMe

Widzimy, że cząstki znaczeniowe wyrazu i sylaby niezawsze 
zgadzają się z sobą.
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b. Pisownia niektórych przedrostków.
202. Przepisz, podkreślając wyrazy z przedrostkami roz i bez. Wy­

pisz je i zwróć uwagę, czy zawsze jednakowo i wyraźnie 
wymawiasz w tych przedrostkach z.

(/pae/n/ mey; iz/izze /naia/&w wc&^zz/ii// >/a /ące, wx- 

/ziezea/y Uf //a^i i ^eni^i. /zc^ie, //tytce yaUze /utieei 

iywzye, wz/Zwz eyawnia zeezze^cie zzizecwzenie na ćzzaecie} aa//ex- 

t/zwzny Ćwaw^i i niauzi/i a/a a/a^uexn^e yawiwxf/źa / zci/~ 

^a. ^/aa/ fa e/z/wze, że Ćwezza^zz nie zzzie a //zuieiwzae^ i czzz- 

ye Uf /e/zieczną i ztóczfć^wą. /iż/y /zanztzy/ayzy wez/zaez 

i /exwac/ny Unuie//?

203. Przepisz, podkreślając przedrostki bez- i roz-.

zwz//ić& zw/zwazua f/cwzzyć/ny ^az/z^iaizzy

wmwa z^zć/zy iz/ze/zUczzy z/eczcwznzzy

zwu/ziaf wzuuzewzyć //cxxf/zzy /ezi/az^zzy

p&xy//z zz&xufcmie //yywauzczzzy z/ezzćzwizy

Przedrostki bez- i roz- piszą się zawsze przez z.
204. Przepisz, podkreślając wyrazy z przedrostkami: ob-, od-, pod-, 

nad-, przed-, w-. Wypisz je i zwróć uwagę, czy końcowe b, 
d i w odpowiada zawsze wymowie.

& ie /zeznaue wyUzn//ze, Ća//yc /wzeweća/em.- zzyy/iezan 

^xey a^a/zauy a/c/afewn wieżyczĄ, ćam

U^zą/azn i/azaa/e// nzawa, /zee/aną/ezzz efizży znaz/y yewy ea/ 

Utną/enz zzze/a//>nae/xćz(//ezaa/eaz nie/fówe cztyci w/zizz, u/zwauti/ez/z 

/la^ ai/zezz, zaf/z/za/ezziyaf/ieć weucćf/i arfz&żUz, ca/Zić en^ty 

Jem Uzeza)xyzzz ^zya^a^ezzz, i xz^z/if Uf zazzze^ fz/ćzy ci 

/^yee/ćazeziazzz. oSyyzzzczy że zaż/zzży/ezn zza/zeci&ża^.

Przedrostki ob-, od-, nad-, przed-, pod-, w- piszą się zawsze 
bez zmiany.

205. Przepisz i dokończ, najpierw podkreślając przedrostki ob-, od-, 
P°d-, nad-, przed-, w-, a następnie dodając je podług wzoru.

ci/zzzyz' I ae/i/ieeai /zee/t/ziać
i /i

e//ać ae/iazaać /zet/aa/zzać

— Uyz' — uzuzać —/ziewać
A / '— Uzazac —/zeczyzzzeze — ćwzyzzzać

— Uezzzać — ćtycać — Uyzzuzć
— i/zzzeać — ciąć — uzzcrfać

— óy/zać d/eyać — ezeuzć

— z^z-tzcać — cizee/uć —/ziuić
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nae/ea7iac /inxc(/nimc7 mZiyać

ni/i/Za/niii — żnimeK — t/amać

— ZtZac/ae — ć/amienie —yZąTac

—yilJllĆ — niie/cie . —^liyać

—yiićae —.yfccTlĆy — ciąyac

—^liZimać — ćiene^ /eczyyc

- - ćwZac — ćmi/ — 7c/iać
<7

— Zwzwmic — ćnmiZ — ćbecząc

i nie
cy?
yie wzwiiłze-

Wytłumacz, przed jakiemi spółgłoskami b,, d i w słyszysz bez 
zmiany, a kiedy je wymawiasz, jak p, t i .L
206. Przepisz, wypisz podkreślone wyrazy i porównaj w nich pisownię 

przedrostków.
x iicnici, ieta/ziec z/nninf ncr/e

' ■ ■ //■''' / /' / ■/ 
^nwućznc ćif z mie/ćcci. Q7' w ntit/cneiiziiti. c 
nieni' ncićTiic/iimci^ 7iixc/i^e tn/y7c.m m nai/xiei, xc ^t/e£ 

x7/ixi/i ćic w /fi ć/ncnf. '/^ćc^ec/ząciy /'.nr:. yr i/tn/ci7nin e/n- 

c/y, len/irnjncynr ciemM^i. ośffict/iiT: wić/c7nąi7 ciyx7c ncte/ 

ćmą ćniii/nii i/e/ą, ciTe ym/eynny e/iaw/ y/ciią na imanc/esn 

mezą/cmiii x kamienia, ^/iemny} że ^wnicc zyami ćip ^/ręt/xy 

czy /ićzniey

t

Przedrostki z-, wz-, wez- przed spółgłoskami dźwięcznemi pisze­
my, zgodnie z wymawianiem, przez z, — przed spółgłoskami zaś bez­
dźwięcznemu — zgodnie z wymawianiem — przez s.
207. W następujących wyrazach podkreśl przedrostki z- (s-), wz- (ws-), 

wez- (wes-) i wytłumacz ich pisownię.

208. Od następujących wyrazów utwórz nowe przez dodanie, podług 
wzoru, odpowiednich przedrostków.

ZĆy^ltlĆ, ć/nącać mz/Zienać mć/iemayać

— ćiirnać —^iff/zic / ■ '—. leciee — /nząćnąć

— ćiinicmac — c/ernac — niecić — ciiee/zić

— ćxwc — cet/zic — niićzyć —yieniinać

— ZeZ/cmać — czećac — niecnie — iiiąć ćip

— iZańZic — c7ec/xić — i/yc/tać — /udać

Przedrostek z- przed s, ś, sz wbrew wymowie piszemy przez z-, 
nap. zszyć, zsuwać, zsinieć.
209. W następujących wyrazach podkreśl przedrostki.

ćciac
c

ici)7ać ćcieninieć

.ider/iicc iciyanie

Przedrostek z- przed spółgłoską ć piszemy przez ś- zgodnie z wy­
mawianiem. •£

ó)

d
8



c. Pisownia niektórych przyrostków.
210. Przepisz, podkreślając w rzeczownikach przyrostki -arz, -erz. Wy-

pisz te wyrazy, oznaczając rodzaj zapomocą zaimka ten, ta, to. 

(/ZZ/ya/y, 77//f77/l7(X ///UWy t/w? 47'//e x//a/u/tz/ 777/1- 

/%7 WX7Ue4'/ 777/77^7171777 47///,77y, ////Za7'X ///// fl/ZZy/

j///J//,7(X 7/7^/7/771/^ X7177///, 7x//l7(X 77^7777 7/fj/aW/^ 777,7l/l7(X fl/- 

7777/^17/17/^///f/lZe ////TlTU/e, / //////(/Z y//X X//aZZa 2/t////Ć

7/47(7// x///t7/ Z/(X7X / //fl/Z. Z/Z/7 7/7777^7^777 4/e/777}/*/yZ/ZZw 

/ 777777 X/l/////77//7/77//l. O/Z/ ź/z/Z/e Xay7U7X//x/^ 4lf X774(/7X 

■//77ia777f} 7777///Z/T/TT///y^Zź/Z/, 77 l/W/ZZ Z// ^777^^X77.

Przyrostki -arz i -erz rzeczowników męskich piszą się zawsze 
przez rz.
211.

//(l7X^nt}, ^77// /7//,7(//,77.Z/7777' Xy/eZ/e/y-7 X7 4/7(777,y 7/4xy4/Zi/Z 

^»4/74X7ń4/77//. c/Z/fU/z/y 7774x/i // Z/:)//, /aZa 7/4xa,

77, ^77(X77(ąX777e n/eZeX^7/77X7774//77777, yz/ZzyZ 4/f

'aXt/t7/Z. ZZ/e7X 77,77 #^7,/a// 777/777^77(X^7/€X /Z/r/zZ, 

77,/zZy7(7X77,/y44y777 77/y77(Xyy////'eZ777, /77M7f77f/u/zy X7VyC/f4/7/777.

213.

212.

Jakie spółgłoski widzisz tutaj przed przyrostkiem -two?

Przepisz, podkreślając lub dodając przyrostek -stwo; zastanów 
się nad znaczeniem wyrazów w każdej kolumnie.

Od podanych wyrazów utwórz inne, dodając im przyrostki -arz, erz. 

///77//Zt/a7 _ 

xey/ut//7'—

ptw/u/iae—

^//e/ —

/w?in — 

77//fn —

weź/a _

214.

c//t^7 — 0/777

yzan _

7y/e7(x —

'7//Ze4X/XZZ77Z77 —

Z/Za/e/f —

ZZwi/a — 

y./cZZz/cz/ — 

77/z//cxy7/e/—

Z/Zz/TW —

777-/zZ/7(X —

477yC7Z'X

Z/Ut/Z/

Do następujących wyrazów dodaj przyrostek -stwo, zwróć uwagę, 
na zmiany, jakim ulega zakończenie pnia i przedrostek.

Przepisz, podkreślając wyrazy z przyrostkiem -stwo, -two. Wypisz 
podkreślone wyrazy, oddzielając przyrostek.

( Zf/J/r 777yj//77/ó^/7 /(/TC/t/l# l/7(X/fc/x/Z t/t/e/Z/e ^77/7177/- 

ź/ye/Z//Z Uf 7///e 4/}4ie/x/i/7. ZZZZZyy x 777f4/i7/i /^,7(xe- 

Xe7'7774f7 ^7/777 OsZ/z/wy. //y/// ///T/M/Z/w/ 7777// //Z 4/7(Xe/cZt}

//7Z7/77'Xy4X,

77//.

xe/ax7, xe/rx. - 4/777, 

/7?./77/7(Xy4X - 4/777, 

777/}X 777fX - 4/777
ZZ/Sy

X/Z/,4 — 4/777, XeZl4/7M7

/77/7/Z7(Xy4 - 4/777, /777//7Xy4/i77

77tf4 - 4/777 z/zf4/7/77

Z/X - 4/777 Z/4 - 4/777 774/777

11



215. Podług tego wzoru przepisz i dokończ ').

216. Przepisz i dokończ podług wzoru 2).

^ia^/aex owa/ wuiyc/ęwca

/al/ążf niee/e/^ia /a/i/eżea

I

dwa/— mic- /we /^aex — /$ae - /iw

^u^i/ee—dw/i/ec - /iw ^i/a^—^i/ac - /w

e^iw(/n//i- Jx/at/i7a —

W^l/^— /adacx —

atwn/^— ^i/en/aex —

— ^leiwnauta/u —

/iwxn/a/c — d/ew/a - -

xedwa/e — d/vxe/w —
217. Podług wzoru przepisz i dokończ

//et/x/c— //ei/x - /iw 

ndac/ac— aw/z - /iw 

a/aiwi/x//—

iw^eiwc/a —

iął/aa-

’) Spółgłoski z, ż, sz, g przed przyrostkiem -stwo zmieniają się w Sj które z początkowem 
s przyrostka łączy się w jedno s.

2) Po spółgłoskach t, c, cz, k przyrostek -stwo traci s, które wraz ze spółgłoskami 
t, c, cz, k zmienia się w c.

“ “po spółgłoskach" d, dz, dż, dź przyrostek -stwo traci s, któte wraz ze spółgłoską 
d, dz, dż, dź zmienia się w spółgłoskę c, oznaczoną w piśmie przez literę dz.

12

218. Przepisz, podkreślając wyrazy z przyrostkiem -ski i -skość.

^a/ y:aż fiw/wx. /mw/ć

d^/m wó/at/śfna tdwp/, xia/ec/x//f>uw/wxćxa óauwt/a&e / nw- 

^eJ/i/e, ni/aó/a / /adn^/
£ fitniww/^ x^w?awny t/ć/wiat/czwi/eni / nip/£p fax danie- 

</x/e^ie/c/ą. o/wax na zc^an/ac/t dądtea/x^/c/i mad/ e/iaiwa- 

</ać diw/e a utłMpcy d^ic^a/ą x uae£

aa^c/em.

Przed przyrostkami -ski i -skość spółgłoski ulegają takim samym 
zmianom, jak przed przyrostkiem -stwo.

219. Przepisz i dokończ:

Qy^ancax —/namiot

c/iiwi/—

cy/D /> 
Oslaii/iM 
(ŹC™--

tnąź— nifd/^e/e

13
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220.

221.

222.

/uc/— /ett/z/a, /ue/Z/łe

óąaiaa —

Wytłumacz różnice pisowni i znaczenia podkreślonych wyrazów.

']j/a /lwnMC)/a /

Zastosuj w zdaniach wyrazy:

(ZZZancuzZa /czeezeucn./, ^arwułZa /^mMt/

Podkreślone wyrazy zmień na rodzaj żeński i nijaki, dodając 
odpowiednie rzeczowniki *)•

iZ/Z/ /ćc/

///// aąS iac/ </_

Przepisz, podkreślając wyrazy z przyrostkiem -ca. Wypisz je. 

oŹci/eucanie dZ&ńc-zane. Qe$/y4-/iua x^noma/»^' ótf uc/eZa 

eym/Za i jy/ąc/ayą ae/aZyez. 0/e uc/Ze-y^aZieżca nie Zy~ 

~~7Tpi7zemy: niski, bliski, śliski, grząski, wąski przez s, jakkolwiek pochodzenie spółgłoski 
s w tych wyrazach jest inne, niż wyrazach sask" francuski i t. p. Pr7ini°^’ki2® 
żapomocą przyrostka -ki, tak jak szybki, prgdki, słędW i t. p., 1 ‘ ‘I ....  1
bezpośrednio z pierwotnego z, które przed spółgłoską bezdźwięczną k przechodzi w wymów 

w bezdźwięczne s.

223.

tutaj więc spółgłoska s. powstała I

c/xieyiaż wipee/ u/ynxąe/ca/’az/ccu/^. ZJ/a w/ec/xwiec/x, /u/tieżca 

u//uc, Zeży mar/w//. /ZZzyaey, uwtimyą zwty.ecpzcy niecZiu/ieZxia 

ce/ueye a/nża/u i c/a/neya oZa, a e/nawc/ca /cy/inawy wxnce)i 

na exe.ieyy# ęZyy/c. o/y/Ze ^an &xąt/ca n/ezaZeuca^aiy, 

że iy/e /u/ iywec/Z tcy.)iexe/auc, Ziec/y <m yea/ uyna/axcą 

xnaZecni/yeZ łic/eZnauce/ na^w/ą żuawżynf.

ś I ' / . ' ■ "'.

224. Przepisz i dokończ, podkreślając przyrostek -ca, a następnie, 
dodając go podług wzoru, uważaj na zmiany spółgłosek, 
znajdujących się bezpośrednio przed przyrostkiem.

nae/zie— naeZea 

nxaZxie— exac/~ c *■ w
Zawe/zie—

yc,nxywee/xie — 

uc/ae/ae— 

naZ/ac/ać—

aaiycipżać— zutyeifzea 

ciemiężyc'— cieucifz — 

cayneiteze — 

znawźe— 

Znz^ui^/iącz^if^ąe—- 

Znzyiae^i^Uiiifzea •

• Przed przyrostkiem -ca spółgłoska dż zmienia się w d, ż, ź 
i g w z.
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Wyjątek stanowi:

225. Zastosuj te wyrazy w zdaniach.

226. Przepisz, podkreślając wyrazy z przyrostkiem nyą any, mą. ąna, 
ne, ane.

cX

xa

-'t/xiar (/winac 

oknami, wcx nar' 

aię 

4%^/ane t/nxua ałnżat

^eJtcnny 
Mna, &

a .)a??C^ t /t- -

ża^ąae Otf 7':///(/•■& łiaieała^a:

Wypisz podkreślone wyrazy i oddziel pień od przyrostka.
227. Od następujących wyrazów utwórz nowe zapomocą przyrostka

ny lub any.

dwaui — crnna — yeitan

łwaiał — ałma — foamtań

— xtemia — attmtante

/ri- ntdai/a — łatana

at/m — analna — wtna
z?

dam

228. Przepisz, podkreślając przyrostki i dodając rzeczowniki.

ónńnnany 

t/te^tianu 

rfawe&iafw

ownia/y

4x7&/a?Mf

różany

d. Przenoszenie wyrazów.

229. Następujące wyrazy rozdziel na sylaby i na cząstki znaczeniowe 
(przedrostek, pień, przyrostek) podług wzoru.

Sylaby. Cząstki znaczeniowe.

W niektórych wyrazach sylaby odpowiadają w zupełności 
cząstkom znaczeniowym, np. po-wóz, rol-nik, częściej jednakże dwa 
te podziały nie zgadzają się.

ffa-waz —^tti-waz /rx/at/ — ałttż7/a -

wł-xa^ — włz-ełc iwtłcaz — wtełntaaz^a

nałnt^ — na/-nt^ at/ata^ta — afMUtłna

ma-/^a — mał-taa aten7i/tiaała — t^nat/atłź

ftnze-amtał —^inxet/-mtał łatdattda — ^ałpaaMua

230. Przyjrzyj się wyrazom, rozdzielonym na cząstki, które możemy
przenosić z jednego wiersza na drugi, — zastanów się, dlaczego
je tak przenosimy, i wytłumacz.

łna-nat — łnata-^a /ta-atc — /tał-/a

trfa-łat a^ał-^a t^a-xtł
<7

— an&z-da
7
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xa- da -uia

cZp-xćw 

xd-Z&

— cZpx-dz

— xdZ-nZd

^W-óZĆ du-^cZcc Zcu-Zmcc-.

przykładów tych widać, że:

1. Jeżeli po samogłosce następuje jedna tylko spółgłoska, wów­
czas dzielimy wyraz na sylaby: tra-wa, cha-ta i t. p.

2. Jeżeli po samogłosce następuje parę spółgłosek, wtedy dzie­
limy wyrazy na ich cząstki znaczeniowe, t. j. przedrostki i przyrostki 
oddzielamy od pnia, np. traw-ka, chat-ka i t. p.

xZa-xa

231. Przepisz uważnie.

dZ-nZe ^/c-^c-di-duZe

Z na /aui-ce ^cd óZa-rnnt 
d/ddnad óZad xd-xa

Z ma-dZw €'xcc-

xa a-

ync-dae-nZc /dc-daw-ódZe i

cZ-óern óZaddóx^, w ZiuZaZ //a-ZnxeZ. 

xd-cZ-óZc} ^tcdnc nca-dw/cd ddz-waZ-dcau 

wc-uycd, wć-żd-we Z dZa-d xa-^ć-ny dc-nZ-z^n, dz-dc xifx 

d-nc, /mwc-óZo^ic ninZ-óZuuan cZx-nc-dazaa-nycd ZZwaZ-dzaCj 

mZc-nZą-ce óif fad ddaód ód-óiecx-ny. ddi-d^Zad dw 

tid^a-do-dy. //od drią-ca ^x^-xw-cxą ya-xą xdc-Zc-óxma' 

^aa-da-na-ac ómZa-Zd, Z adZcZ c/a-d-d mad-óZc, d^-dZZ- 
d . d Z <Z . .

nZe-Zą-w yć-'y; a nZe-cn/w-daZ yc-x/c-cc wzet-/Mt,

ctcmr

Mn-nc,

232.

K. Tetmajer.

Przepisz, rozdzielając wyrazy tak, jak przy przenoszeniu z jedne­
go wiersza na drugi.

cdiem dyZxad rztz^nąd óZf 

dłnef. Qzddax Zen ^imm/zua óZf 

rndad nadóaZadz /ctn/c^Zaxxa, ncx- 

dz^dcnyZaxxa Z wxóxęnxenZu ded 

• ydcdZma/^ d"xcy ^.cdndz.

■ /cxwca yZnądw cdda/enZu t cdyda yad^/nxex 

mnxna dud dcy-weć cxcnun?ny dacd} u/Zcxj/cxdp óZa^ąceyc

dcd Zwdandz, yZad 

cZemnycd óaócn i ypóZu/z 

w ycdnem niZ^ócu i Zdąc 

Zxcxxad óZp canax daxdxZcf. 

deZadu jdid yZexZ<wa t 

dwanZec /exZcca ymcja — .

a.

•rxca

19
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H. Sienkiewicz.

cy 
/eD%exeb. y,eDxexe </ieeiciem^atn^am, yaic ie fywayme,

i/iec/y Deiany okmwe^iici nie eyaimey /am /wzy rnaiee 

ma/wniy /u e/ca myże, owe
Uii/ctW <w&e; wy? icnaDnye/i Diec/iw

/^e, yc/iy yi uiiefaayit e/yj/a. 0/ieiee 

Dime/ia ex^wiena naDxaĄ miee/ i aane wzlewa 
• a Dam. x xaDiae//Dxy /&xy winie

ayewee/ae, /nxy 

Dxiiica/ąe //ien-

Wi. Syrokomla.

^exfexą dae^e/ia, 

/arnaa iiwcmy)ia,

^/a^e ^wia/^ 

weDe^ xe -.
i j/eDei xa/waD%a; a Dam, x yt-....^ — 

// miefixie, wx/iewiat/a e /iana iweiiim wtyewa 

iciei^m,^/aii xw?^exa^nie Dx/aciiia nic^ei^aia, 

ic/i, D/ifi/xi^m/ea/e /aia.

na

DXh

VIII. Rzeczownik.
a. Wielkie litery.

233. Podkreśl i wypisz z tych urywków wszystkie wyrazy, zaczyna­
jące się wielką literą. Wytłumacz, dlaczego się tak piszą.

</&xeye ^a£ D/y nie nauexy,

cy y y y /?.
/a/ /ie/e/iu iwiaia/aie, xamwxfini w Dweim i/ieya, 

D/yą naaie Q^a/i^ w inieipii, ywaniexn-^ d/m/i xnc/ewa- 

źe. (S)iet/wa o/ainiw /aD irt/ania, /ienaa/ niemi c/ei e/ima- 

\&a, a/w rfa/ac/i iaia/e/&xeyania aiwniene tw/e/iiea.

b.

y/ea Dxamniym ^/)nxeDieem, na cectMDiiiem if/antii, <fa/xie 

C^ii-iciewD/cii^ie D/ie/^a/? /&d e&eiiin^, ^/ec/ia^ O^ceniawD^ti, 

ea/waxny i Dmainiy w //yDxexyeei x^et i na iniexniym 

Gentil.

c.

I d. Q/^ cxn xnaDx /y, /wacie 

w</y? iyc/i c/aea/i i Siiwinćw, 

Diniw?

J. Niemcewicz.

|234. a. Napisz 6 imion i nazwisk sławnych mężów, 5 imion i nazwisk 
sławnych kobiet, — 3 nazwy miejscowości, słynnych w historji.
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b. Napisz zdaniami, jak się nazywa największa rzeka w Polsce, 
skąd wypływa i gdzie wpada. Jakie są najważniejsze jej dopływy? 
Jakie ważniejsze miasta nad nią leżą?

c. Napisz nazwy części świata, kilku krajów, narodów, gór 
i wysp w Europie.

Jakie rzeczowniki piszemy wielkiemi literami?

235. Przepisz,.podkreśl i wypisz rzeczowniki, zaczynające się wielką 
literą, oddziel je przecinkami i objaśnij, co oznaczają, i dlaczego 
je tak piszemy.

xwan

tawtwiMi,

wm.
s>

Mfaćca, x jiaddm /ad Mewdiem, w

x m /ad x damia ZZZ ZZ'/^ddm. &df

ffiwd CAeme/' a 0^/iddd/eaif A. Mickiewicz.

b. (dddicdc/c /a dyd dixq</ daian/cd xamda/>anw, 

/dxM/afy o^a/ni x Q%dted/ (/umzmww. cdauwe n&d 

ddea^/p dawną: daw/dp x /darni' żdfq> /ad- 

dm o/i^awną, dxit dawmy *a/ieume dyddd

’) Dla miary wiersza — zamiast liherje

Z. ydnaddn deddne dd/nd/
ca da addda '(^d^%/c^ń//xexi^ad dan/fi udadi- 

aia. cd d//^ dexudandi /*-

ddarxa£ narwane /adxe Os^/andi; <^n (ddd^d, 

cem, xe cad d^/n? m/af W óxcxeddd. ^cx W ^nad 

ó ic dddeda/d, a c/e/c dwddd a wanadami. h.. Mickiewicz.

Rzeczowniki własne, oznaczające przezwiska, przydomki i herby, piszą 
się także wielką literą.

236. Napisz kilka nazw herbów, przydomków lub przezwisk.

237. Przepisz i podkreśl wyrazy, piszące się wielką literą. Zastanów
się, dlaczego je tak piszemy.

C///« '» ^s/f, » me-
exmm, XUiMU uw&f n»x Jar/afy, tya * jnzelif,
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Wyrazy, odnoszące się do Boga, Matki Bożej, nazwy świąt, zaimki 
i rzeczowniki pospolite, oznaczające osoby, do których się zwracamy, 
piszemy wielką literą.

238. Przepisz, podkreślając rzeczowniki, piszące się wielką literą, wy- 
pisz je i zastanów się, co oznaczają.

b. na ta^j/auac Q^wawx4^uia -ćJaacĄrfy Q^x/a/c

aJwazóia. na^ty'/wc/ada/''mi Jip 

, „oJ^uatyia/ia^ na Jnteya t „cJtac^aa/4 Jeńca .

239. Wielkiemi literami piszemy:
1. Imiona, nazwiska, przezwiska i przydomki ludzi.
2. Imiona zwierząt.
3. Nazwy krajów, państw, części świata, wysp, gór, rzek, miast,

wsi, osad, ulic i t. p.
4. Nazwy narodów i plemion.
5. Nazwy świąt.
6. Nazwy zakładów instytucyj.
7. Tytuły książek, utworów muzycznych, obrazów i t. p.
8. Rzeczowniki pospolite, użyte jako tytuły lub dla wyrażenia

szacunku (najczęściej w listach).

240. Napisz nazwy kilku ulic, — 3 nazwy psów, — 3 tytuły książek, -
3 nazwy świąt, — 3 nazwy instytucyj.

241.

2C b. Małe litery.

Przepisz, podkreślając wyrazy, oznaczające pory roku i miesiące.

'j.xcf — wazcdJŻeń/ tarzMifteń/ O^J^eńcc axttca 

c/xień c&ec/na aa Ja — Ota} t ^eJteń,

W. PoŁ

C,
^J^taaząaJjJau/aJcm Ju/ają JaJ^'a/ccx$ę.. Q//^'aJi^teńJxe

„j//tai/yni e ta ^taJxcx^ aaax fj^/tJa/tcy x /tJacaace/tcti

242. Napisz nazwy czterech pór roku, wylicz, jakie miesiące do każdej 
z nich należą.
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243. Przepisz, podkreślając nazwy dni w tygodniu.

7fXI wie& we oTnaneyi i/iic/Xień^iwo yyo/ei/o nj/a- 

a/y ni7i nie imicif e/o/yionć onpża e yieoiaeie/zić woy- 

6(/ inoe/y niieczonem e/o yioniee/xia/7a ncino 7ciże/iyo iy- 

Giia, </la uaacemp o/ii/ci i iinavliim^w lania &lfy- 

itfa (Sana. SSG> l zti. SSy Soitf. yo

OsTiemcy. - ' . ■

7/7xymtyciey iip e/xiiyełxcxe finzcjcfe/, że nie nee/eży 

nayexc/xać w t/reyp w yionicc/xieiie7,yei/Io w e/xicń ^eneXy, 

miei7mifc znaczenie in XI wie/tii, yt/y w ^onicc/xia77 nie 

Xomiąxywcif o7o/y (TTloży, a wiec e/wyi tiaiaaiy Uf nie- 

/ex/iiecxne. z T- Korzona-

/ icmcy.

Wypisz wszystkie- dni tygodnia.
Nazwy zakonów, pór roku, miesięcy i dni piszeiny małą literą.

244. Przepisz wierszem, podkreślając wyrazy, piszące się wielką literą. 
Wytłumacz ich pisownię i znaczenie.

a. //ymcinJx na wynp. —-^yiix iX -Ice/iao- ioic/iie x 

q7T7ó7tit czcnwieniyfiiezoc/cm Tiriy, 7oty 7eo/ayae/ą iian 

a Tmo/ewicz minie/ m7ie/xicxy wy/ireiniiye i/icxne nance.

unczy:

vce,

c_/a nim iety (X77a/owiacy, /iónzy nie Wyacy &icy. 

q/ oTo/anie ze tziane/ancm, cc mieazTyią w OSnieznie óia- 

nem. o/ity & ty ciy/7iem X7a fuyawta óip z //h 

diTiiem. o7 QX/ą.X ie/xie i Qz//oneiwy, yezzcze ’ mówczat 

/ic7ie Xnoy - i 77xcc7owie, nanóe/ doy co nae/yiyża 

wwoyom noóy — i z oTnanowza /iic/e/c ia7i, miony mond/ie 
ye i£ma7i, i X77e/xuny^ączciwiny i JX7ixyXie noiy z., Mno­

żna, i x e/atyieiy 7/7xainy /iie/zie, /ióiyc7 ni/iynz nie xna.

Deotyma.

rnei
/

a

b. (TToza O/Z/cmncm ^niłzcza Groya, a na qXmJi //aina 

e/oya, yixei7 x/yinio yioe//Xaiy, a (77/na/Ii — /ae/ znicm- 

czay; a wipc ncilza, 
Q/77eixienai o/s/ici za 

ne 7onic w 7/7i’ainie;

dłonią, diczcm

nci}xei yóna: nicmeiJz w Żanecie neie/ 

77nie/in inni yi/ynic, ł/au- 

ei/e 7/o, ya/ ol^eiziin- w/ainic, 

inzainie?/ o/lTee/y yec/xie e/o, ^ay- 

sX/7cixiin iyH

iioiciiem

wio-

$ąc z

■■^zz , móinicf wMylcy:
> >

c

*) Warszawa.
, \

W. Pol.

<17
i

r
•*
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c. Odmiana rzeczownika.
-ami, -mi

Końcówka narzędnika na wszystkie trzy rodzaje.
245. Przepisz wierszem, podkreślając wszędzie końcówkę narzędnika

liczby mnogiej.

toGfff d «»- 

myi&mi, mc<f ^ł‘,,,xa- 

ntimi ' Geza Gxr/:«, eezeze/em /u /nmyGa\
W. Pol.

246. Odpisz zdaniami na pytania, stawiając rzeczownik w narzędniku
liczby mnogiej.

Ozem widzę, słyszę, chwytam, chodzę, gryzę, mrugam? Ozem się 
bawię? Na ostatnie pytanie 3 odpowiedzi w narzędniku liczby mnogiej.
247. Przepisz i dokończ, podług wzoru.

w/ac/a

xavząi/xa ^i#uwxd

xxaca

ę w mianowniku licz. poj.

Przepisz, podkreślając rzeczowniki rodź, nijakiego, zakończone 
na ę. Wypisz je.

i ') Burzany — wysokie trawy stepowe. Oczeret — trzcina.

T Lenartowicz.

(£fyajxf, j/dawa, ma w

r/xdautcx^ Gaz naóxe, Gaz t /nGaa/a

349. Następujące rzeczowniki napisz w dopełniaczu, rozdzielając je 
na sylaby. Porównaj ilość sylab w każdej kolumnie.

d/g

Gedande c/xdecdp — t/xde - c/p - ad

xx/ande cGidtżfdp

-z/rdzce addcu/axp

nupcde inzdp

^iaJwc/nd wande

Jak możesz poznać, kiedy rzeczowniki rodzaju nijakiego w mia­
nowniku mają e, a kiedy ę_?
250.

251.

Napisz 5 rzeczowników rodź, nijakiego, zakończonych na ę. 

ę w bierniku, ą w narzędniku 1. p. r. ż.

Przepisz wierszem, podkreślając rzeczowniki rodź, żeńskiego 
w bierniku.

da. ad, na duĄ

np, _ i d, ^dowodzą y^drapcGz cdf} jdaudcxd>u, Gac uz cdzaap-

np. o/ dGae, GadGz/z, cxał ydx, axał, na yniaatdz /we, na 

^zcanp, /c^z/ccdcm ud/cy dan, den /e azadwene.

•'WO&

M. Konopnicka.

248.
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54.Q/f /a //oda, a Za 

yiaótyc xyxuq adewdę t/e taineyw 

c/wicnice, a /y źwc^fi/a iwe/w, a 

w Ze </yyę <./a/f/'aZ

/adw uAÓeaa rfcxa} fo. 

mewi. Q/c // ó)w}

Mwą wedmi cóż óy %

Uzupełnij następujące 
w narzędniku.

yczemPj
O^awdp dp fcxem?y

zdania rzeczownikiem rodź, żeńskiego

(Zdyde/ayp <df fitfZmZj 

o/ye/p de ZeaZra fx dfZmZj

M. Konopnicka.

/u/dS/c/xt’e mZ /it^etdec/e ZaZ/a 

wday, Za/cą łą/ty cZc/eą?

których dopełnieniem w bierniku będą

T. Lenartowicz.

252. Napisz zdania,

c/ta/a M/y/aa 

jyd&a

C^a^tf^eam df {cxem?J

'55. Napisz podług wzoru w bierniku i narzędniku 1. poj. 

ęE^Zedea, EeZeżanEa, ce^Ea, /wxa/acZćZ/ca.'/zz, y&xyyacZó$ca.

Mianownik.

dJr/zZe maZ/^a,

Biernik. Narzędnik.

Zzdiaw ma/^,', ydZdf x t/ie/Ą.

W

Rzeczownik pani

//u/yę

ma w bierniku ą, np. 

xnarn /? /w/wą, /uMf

253. Przepisz wierszem, podkreśl rzeczowniki rodź, żeńskiego w na' 
rzędniku.

^eaf>xa?nde/e nałxe fadę x/c/-a ydeóneą xdóx, 

ta^c^ce/^t ó^cxne udcćc/ fdżayyc^ x&vx.

taw/wdfd x/ćdą c&tyą na Jen cw/nay a

x ycdaxc//ca ^cet, ZfU(/xt na4.

łA

M. Konopnicka.

Napisz 3 zdania z rzeczownikiem rodzaju żeńskiego w bierniku 
i 3 w narzędniku.

57.

j — ja, ji, yj.

Rzeczowniki (cudzoziemskie) obce, piszące się przez j.

Przepisz, podkreślając rzeczowniki rodź, żeńskiego z przyrost­
kiem ja. Wypisz je w mianowniku.

lya witaiQdEaixa óZanya mZaZa wayEyMcą yZy/, y<^yż x EZ- 

yi 1 ye6nicZy'Z Zy/iJmy waymecnZcyZ, a ywxy yzxe w fia-
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naJxa aawfaM

na<)xem

258.

c/tac/ztć na

Władanie

259.

260.

261.

niku

Napisz podług 
Mianownik.

wzoru.
Dopełniacz. Celownik.

d/wnc/a ranc/a

kwiatów rodzaju żeńskiegoNapisz nazwy z

Biernik.

/'a/y/zyr/ya

Napisz nazwy nauk rodź, żeńskiego z przyrostkiem ja.

Napisz podług wzoru w dopełniaczu liczby mnogiej. 
Mianownik-dopełniacz. Mianownik-dopełniacz.

Dopełniacz liczby mnogiej rzeczowników, mających w miano
1. p. zakończenie ja po spółgłosce, kończy się na —ij albo

Wypisz znane ci imiona żeńskie z przyrostkiem ja. Wypisz znane 
ci nazwy krajów z przyrostkiem ja.

Od danych ci imion męskich utwórz odpowiednie nazwy żon, 
przez dodanie przyrostka owa — i córek, przez dodanie przy­
rostka ówna.

przymiotnik.64. Przepisz i do każdego wyrazu dodaj

przyrostkiem

65. Przepisz wierszem, podkreśl rzeczowniki z y

ut<m niedą. Q.J w ya-yerf Auycrf cxaneęx

‘) Taka pisownia potrzebna tu dla miary wiersza (zamiast fiołki).
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lit

266.

uiiwe/ Ziict w wiiiyct/ny miwni Lenina. 

aZxitteneex/u iw, e/xiitani

7/w ifiei^/t^i^far^(iw> /wi/(/anye7 </e7xy, iceeaną /lxx#i/7łw #77y7 

młac/e 4 Tamie OzfficTeiław T/Zee/y.

M. Konopnicka.

Zastosuj w zdaniach albo utwórz od tych wyrazów przymiotnik
J. Niemcewicz.

267.

c7xxeZei/f'ańiłwe 

eiixxeicyanin TiZZ/ełe/ai

yey'aix

iceyayaya

Przepisz i dokończ podług wzoru.

Mian. I. poj. dopel. I. poj. mian. I. mn.

a. ^X^/a ixyi

xmya xmii xmye

Ułóż tak samo przypadki następujących wyrazów:

dopel. 1. mn.

xmy

c7ta?ei)xa ^xaxny ye/yx % Zeyu imienia xnany 7?fi 

/iexniy u Zwiała, w ciłx7iy iie/extii/xe, nie ł7ntjtwixy iłexe- 

mienia, wi7eexy7 na Tae/imała i, weie7e

4xxan-fów ^iłąiaT? wywyaT  ̂miecxem, i£e/iyą ^iełxxąJa£

J. Niemcewicz.

nae/xiya

aie/a

Porównaj końcówkę dopełniacza w liczbie pojedyńczej i mnogie'

xawiya x7eya Ttieia

</xiewy'a TZy
<7

eiłya

Przepisz, podkreślając rzeczowniki i zaimki, piszące się wielką 
literą. Wytłumacz, dlaczego.

ófp w o/iieicf ^uii/a O^unit ówemti, a eaZem tęż­

cem txcxexxe rt/tt ^ema, imie/e xxee mexe: Q/7tam eTeeńcp 

(TTffieya, nie /wxyy/xie na mnie xat/na iłeaixna iemeya.

J. Kochanowski.

a.

X. Przymiotnik, zaimek, liczebnik.
Wielkie litery.

Przepisz wierszem, podkreśl przymiotniki, piszące się wielką liter* 
Co one oznaczają?

^77yc7ewan

//ixec^mecny Oranie, mieicitii/y i£/^exe, 77e tif oTwyni 

f/iwuiem uiy(/xiatemać mexe? 77e x0xtim#wt, i^ieeym tiie- 

xmiexxeny ien Zwiał
J. Kochanowski.

ićt e/xie7nye7 'iiyeutniTiińii yxenie, ófaadany
’) Ze względu na budowę wiersza kopij<ł— zawsze kopjćp

268.
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269. Przepisz, podkreśl liczebnik, piszący się wielką literą, wytłumacz 
dlaczego.

Q7a/Zxac// 7^xZf7 namifi/ lafifiaa. — 

7i/e Z//ta ca/a... a /e Ziaiecie a7x/7 7ci: 

7fi/ Tan o7xec7/

'fi mzeex

y/fi/fiMfi/ee/^fiTf

/m/a7^

e/iaiai 

izz/iaaw/y

/exnańóTae maMxaTTTiaa7a

1 Aa a7/ a/nT/z/a

Wniosek. Wielkiemi literami, oprócz rzeczowników, piszemy 
przymiotniki, zaimki i liczebniki, jeżeli te wyrazy stanowią imię własne 
osoby lub rzeczy.

270. Przepisz i wytłumacz pisownię podkreślonych wyrazów.

oJ7e7e 7/7 ^ificTmaiaie, 

a czarne marne 7aexa7^///axnie. 

wy/wx€xa eiaynp-7/Z/&

Ta fip >///"/„ a7ea.

Ofi/a T/aiTfiifieT/e/n /ixxec/~ 

n/Zeóc/a T/Z/wee/z/ae/eZe oTT/a- 

■/fifiifiaj

271. Następujące przymiotniki 
własne w zdaniach.

w/e77/

272. Przepisz, podkreśl wyrazy, piszące się wielką literą, i wytłumacz 
ich pisownię.

77A/fife oT/fec/ęc/ane^a 7naxifia Axcxy/aJ 7x// //fi /ee/- 

n/ A/z/enZe o77wA7ie (77e / TTTwny, c77/aw, a /fi </xa- 

‘ 77xa/my, 7/7ieTei, (77xec/- 

7/7 1 ma7ń7 a/aa/cT, T/e&aae —/aT maifiicf ^/óxa7— „ififiT

nie c/e/i/7.

ne.
J 7' 7> 7' cy? /‘ yaef^i/fe e/aifi/ifi^ifiiA/fi/e/i: Tiaani,

o77&xe

Tai ze cxf/ci 7/fi/a/a.
77£ea ^77?a 7x 7/ a/ e /a

TxZe/nzcu 7/7 

e/a.
/

oTTweT/neeZeia Ta7

AxauueJ

77xamie fiT/e/fiC
K, Tetmajer,

*7

_ //e/a iex7/ /fi t)M‘ 

7/ a70xaui?i.
/ /■alMi / fi ////fiie/n ■

2. °'W/'
'lea 2 1/ e/ a /fi

i liczebniki zastosuj jako imiona

Napisz po jednej nazwie morza, góry, jeziora, wsi lub miasta, 
ulicy, w której przymiotnik będzie imieniem własnem. 

końcówki deklinacyjne przymiotnika i wyrazów odmieniających 
się jak przymiotniki.

ą w bierniku.

274. Przepisz wierszem, podkreśl przymiotniki rodź, żeńsk. w bierniku. 

oTa e/eTnie, na x7e<
.
‘aywe/xfiny,

273.

b.

a//mef, 7fiif/xfi ifii/a/i 2fi/fió7p maJą, 

na xa7xfcie 7xexf T/a7f.

275. Przepisz i dokończ podług wzoru.
T. Lenartowicz.

Wllfifi/filfia | ^l/cX7fi/)X7^ <77/c/xf e/wxą c/imaxf (77xxeexw/a7ffl'
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Jakie-końcówki w bierniku 1. p. rodź. żeń. mamy w przymiot­
niku i rzeczowniku?
276. W poprzedniem ćwiczeniu, zamiast przymiotnika, połóż wszędzie 

zaimek albo liczebnik, podług wzoru.

Jakie końcówki w bierniku rodź, żeńskiego mają zaimki i liczeb­
niki porządkowe?
277. Porównaj końcówki podkreślonych zaimków.

ta /^,/ą ta Ą J&aa.f

2(8. Przepisz i dokończ, dodając do każdego rzeczownika zaimek ta

r-

Zaimek ta ma w bierniku postać tę.
279. Przepisz i wypisz podkreślone zaimki.

tecx tpaJ/ac ni may.p, wynoxamy xaxax

ta .

Zaimki mię, cię, się piszą się przez ę.

280.

281.

ą w narzędniku.

Przepisz wierszem, podkreśl przymiotniki rodzaju żeńskiego 
w narzędniku.

ł&edwzy di? da/ca/a łfafną w-

/aatay, mc/tf i xaftac/t mety

A. Asnyk.

Jaką końcówkę mają przymiotniki rodzaju żeńsk. w narzędniku?

Przepisz i dokończ, dodając przed rzeczownikiem przymiotnik 
lub zaimek.

(^acAiw/eam dtf: nałxą — Mte/cą — t'/arfweią

— Swatną —

Jaką końcówkę mają w narzędniku przymiotniki i zaimki rodzaju 
żeńskiego 1. p.?
282. Napisz w narzędniku:

te/tta vacxntca ttadxa /tant

fiauwaca/ąca tiwtoia 
ó/£ańcxana xtma.

Wskaż różnicę końcówek w narzędniku przymiotnika, zaimka 
i liczebnika r. ż. 1. p.

Zasada. Biernik i narzędnik rodź. żeń. liczb, poj. deklinacji 
przymiotnikowej mają końcówkę ą.
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287. Napisz w zdaniach podług wzoru.

Końcówka dopełniacza, celownika i miejscownika r. ż. licz. poj.

283. Krzepisz wierszem, wypisz podkreślone wyrazy, oznacz, jakiemi 
są częściami mowy i w którym stoją przypadku.

284. Napisz te same wyrazy w celowniku:

^zztxzfzf/ąz/zzzzz Uf

285. Przepisz wierszem, podkreśl przymiotniki i zaimki z końcówką 
ej, — wypisz i oznacz przypadek.

o/ez/ oZtzszzZZzzzezzz zzzzfzZzzf cTzzzzzwzf zzz/z/zzzź zwzzZzf (Slzz- 

Ztz^' zftźzzzf. OJ^zzzzfizz/y ^.zzzzućz/zzzUt z/zz Uau

zzZzz/zf. Qx/ /zz z7zzz/zz zzx z/e zweZa, /zwz^ z/zit e/zz nte^' fuąć Uf

/zdceZa, — c/zzfzZzz xe zzf zzzez/xzezezZx Zzzz^ zzzexzzzze zfzwecKzuz? zzzz 

/zzzzzzzz'/. ÓZc ■ze /z^ zdzzzcżezfzzxz/zz UzzzZxz, zdzzz'^ e/&xjfzzi, ^zd/. 

zzzez/xzzzzez/xz, zzzz zzzfzzzjZzzz z/zteizz z/zzZzZzzz/zz, czzc/zze jzZzy^z zez%- 

/iezedlz/zZ. M. Konopnicka.

286. Wypisane z poprzedniego zadania przymiotniki i zaimki połóż 
w celowniku z rzeczownikami.

zzzz

<$z^ze$zzacx: ^zzyz/f z/zz Zzzfzyty' zzz/zzzd/ r/zz/y. 

</y?^zteziz/z: xzztz^zz:zzzzz Uf />zz Uz/zz^zf/, adzzzfzz^ zdzzzzzze. 

O^zyUezztzzzTz: zzzzft/f e Mz/tz/ef zz/zzzdzz/ c/rzcze. 

ęy/z/z uzzzzzz: zzzzUzzz xze/azzzz /zf^zz, /zzzzyzz dzzz^xzz uzzz)/xzz,

/zz j/zzwnzz zzzzzzuizz, /zz/zz z//zzz/zz nzzzz, 

/zżezzizzUzzł zzz:xezzzzzczz^ /xxezzzzz zzzez/xze/zz.

I

Jaka jest końcówka w dopełniaczu, celowniku i miejscowniku 
rodzaju żeńskiego wyrazów, należących do deklinacji przymiotnikowej?

ym, im — em; ymi, imi — emi.

Końcówka narzędnika i miejscownika:

Liczba pojedyńcza.

288. Przepisz i oznacz przypadek i rodzaj podkreślonych wyrazów.

de/zze.
O^ar/zezzz, z/^xezztezzz zzzzzz/k 7zzz/zyxe} zzzzzfzzzz. z//zzc/'z/zzz. dzz-

ZyfZ^ZZz/, ZZZ ZZZZJ/ZZZZ,

yyf z/x/zezzz 
fZZZZl M'j/'Mx/f)ZZ. yy 

y/zzzd/z/zzz /źm 7zzzexzf.

zzzzyzezzz- z/xxz?we zzdzź/zz xzz7
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Jaka jest końcówka narzędnika i miejscownika liczby pojedynczej 
w rodzaju męskim i nijakim deklinacji przymiotnikowej?
289. Napisz w narzędniku i miejscowniku 1. p.

Liczba mnoga.
290. Przepisz, oznacz rodzaj i przypadek podkreślonych wyrazów.

bidami, eic/iemi /lidami, nerami

■/la/y Alf u/i^ci.

Operni A/aremi /emt a/arem i i/rxeiaami, /emi

d/arem/ dednami' /ir/rxqAa7y m/cd/ry.

(^xe^a^a rna/^a dyna e/emnemi m/eexeram/ / (//‘iiyie- 

nii neeami i eaJemi /a/ami.
/

Jaka jest końcówka narzędnika l.mn. w deklinacji przymiotnikowej
291. Przepisz, oznacz rodzaj i przypadek podkreślonych wyrazów.

/cyemy Alf d/a/fdxymi. 2a/if mmaimae xe d/arymi /in/x- 

nu. cj^fyxnm//iż/my Alf x e^c/e/nymi c^/e/icami. (^y/iee rex- 

mau/tafx a^yimi /iae/yrxyni'ami.

Jaka tu jest końcówka narzędnika w deklinacji przymiotniko­
wej? Dlaczego? Podkreślone wyrazy w zadaniu 287 i 288 połóż 
w mianowniku i narzędniku liczby mnogiej.

Zasada. Narzędnik deklinacji przymiotnikowej w liczbie mno­
giej ma końcówkę ymi, imi przy rzeczownikach osobowych męskich, 
jeżeli mianownik liczby mnogiej tejże deklinacji kończy się na y, i.

• s

292. Przepisz i wytłumacz pisownię narzędnika w przymiotniku. 

em de^rymi yirxyyaci/$ni, e/tdremi /ceńmi, </edremi 

nexenn/eani/, e/e/tremi e/xieem/. £$reytnii wsiami, 

nu yeanu, t/rey/mi draemi, </reyiemi dmd/rami, 

dx/eenu, /at^nemi Beninu, Jai/neini 

<7e/remi

.. t, </reyi-

_______ </reyiemi 

xre/af/ami, /ac/nemi

dredrne d/rxem/f x&-

“Wicami,
293. Napisz w narzędniku liczby mnogiej.

&e/uiaxny e&yi, ye/f/my d&ń,

Ćayiea^iema.
O//'/// ■/emarxydx) nadx yiied, /am/e yuere, /a /ti/rt^e/e/ia. 

O^en ynf/iny mmaĄ /a yiif/ena /e/aex, /e yuf/cne xredif.
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294. Przepisz wierszem, podkreśl wyrazy w narzędniku liczby poje­
dynczej i mnogiej, wytłumacz icli pisownię.

ciedą, xd/ą xwxą wme deei-adf, x /em

^/em /udem imMe J/f xe/naJy: — od/, txe- 

wdte, faide /ed> // mam/ a/ewxe} /ax ni/ deim, ec/dd 

xa /e dne nuwxe/ 'dxeda/ // nat, a m//dfda/ 

wn£mi e/edem/ /ad df wduea edwdeda wiewu-
M. Konopnicka.

c. Liczebniki: dwóch, obydwóch.
295. Przepisz, podkreśl liczebniki.

t/awnm /ańł/ude /eddiem d/d adweed de/meu 

nw: /ted/ i wieddi, a ed/c/meed mianmaad cx/d /d 

w^tea/ dwd . > j

296. Przepisz calemi wyrazami i uzupełnij podług wzoru.

znalem aelwze.

- _ fr/eacidm.

----- xa/eeu'dm na wteezee.

X. Czasownik.
a. Pisownia bezokolicznika.

ić, yć, eć.

Przepisz,— wypisz podkreślone czasowniki, porównaj pisownię 
czasu przeszłego i bezokolicznika.

dddded^ </e 4-zded/ de muiiaf ededzeć, 

aex/d Uf /idiie, de edtlad Uf f/ex//r.

i amćad■wue/e, de /emćn/en d/d,omieć.

98.
Jakie zakończenie mają w bezokoliczniku podkreślone czasowniki? 
Napisz w bezokoliczniku:

b. wted/d

a. /weud meuad- 

dd:d •

cdedz/d deud

wedztd daud

ćwiteż/d davxud

deąż/d
(/ 

maw/d

Me)xyd
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nn't/xi'a^

c. d&eda/* mifóxa^ ł/uerfa/

exeica^ myiia^ ey&c/ałf

301.

iy'wxai 

ciew/un/

d. uiiec/xiaf ci/ciaź^ yaiwxa^

4ici/xia^ miai^ amiac

Napisz w bezokoliczniku.

na i/wxeww_

ywyXC IłWKCcdy — 

wiMxa$ii-tyia&ci

Kiiynić//' cea4/e 

uywxąxi ■>w &ecieJak możemy poznać pisownię bezokolicznika?
‘a

Zasada: W bezokoliczniku piszemy — ić — yć, jeżeli w czasil^ 
ył; — eć piszemy w bezokoliczniki 

końcówka — ał.

ne&4  ̂cijpxciw —

/wxqj/'ywa4x/:i'_

4i<ii/i./i/ccic

ma/aid'

przeszłym jest końcówka — ił, 
wtedy, gdy w czasie przeszłym jest 
299. Napisz w bezokoliczniku.

flWlMll

c/wfcxnf

c/tfe/tii 4iwa4xy/

winni/ 4iec/xia/ yi-i4xexa/

iniia/ wiet/xia/? ^wxycxai

ść, -— żć.

i.

Przepisz wierszem,— podkreśl 
liczniku i wytłumacz pisownię.

czasowniki, —połóż je w bezoko-

t/xiyc m 4uiieeie eaym, Jena nic n 

\xynicciiiy^iii4xcxy c/k/^cic/" iam ^c^a 

iffc/xie taniec iuiiaia.

ni/cci; nie i

fi nie wkuci.

(,u4xcxy u/iciffew

wypisz podkreślone czasowniki, porównaj pfeowni<^^
pszIp.o-o i bezokolicznika. /

300. Przepisz, —'
czasu przeszłego i bezokolicznika.

O^iaci^ nie wiiyi^ xna/wxć 

zna luweMcie, a/c cifxfcieya i/awnica /lec/nieić

oi/y W'ifc yc nie /iec/nii4,  ̂i Ktriiauii/.

Kiedy piszemy w bezokoliczniku przed końcówką ó—ś, a kiedy ź1

46

u^wyieye 4^awifti\ ć£a4xiimiaJy, xaiiucxaiy

? nie eix /i&t/ niede łiiwyą

\^uexa^ ya^ ^wd/cnuie ^ini: 

uiiwii/ fiieJni ^taiyieiuycie, yaic fo ywayą

df/y. ^iwxec/uiie/ceiue t fiet/-- 
dawi/ą yJewp. ć^a!)x^mta^ 

oX/xeie, Ąyyy, wtiet/xy &-
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yi; iŹniyue^ eyewy, wiewii^a

xa/ąe óiawy. Q/fteedże njiee/xą, 

iey# dwewię że nie iy/e óicąe/ 

CfO' &&U,

niee^że xney'(f winie/ niĄ/^ 

wi nea/em, /eex x

c — ó.

w yeiw yn&ifie, xe/xia/aw4xy iy/e e/ia Jzczęieia i ie^wa- 

nieuia&ny i w eięż/Ziey ża/e/ee y/a/ae/*/ne/ ea/y.

b. Czas teraźniejszy, 
imy, — ymy, — emy.

Przepisz,— wypisz podług wzoru podkreślone czasowniki.

(///jawi Hę o/ae/zie w yeyee/anxa: ^e^i, żnie, xnw- 

x/eże, iyieźzy łię, częłie &zxyexy, /eye, yn&zi, — a my 

nim bawimy lię ieeit 4ame: ieeżimy, żtyiemy, zwęzimy, 

i/iiełzymy i iwzyczymy z ea/y mecy, yneaimyę

aż en eię zmęczy i mię 4ię zmęczymy, więc en ia/zie e eniy 

ic/ziemy ee^iiecząc.

7’
naJ%e

M. Konopnicka.

303. Przepisz, podkreśl czasowniki w bezokoliczniku, wypigz je. 

On^iwi /wzyj/wwie: e^eiee— ie mee. yei

/em, ^ex -ieiee nie m^/ee/ yuż c/a/ty dię y

na wi/yeiny ziemi, e/we/y mię weiy mia/?yieżiezec, 

mia^^miee i nie ywwnecie e/ łweieii.

Zasada. Bezokolicznik kończy się zawsze na ó lub c.

Napisz w zdaniach w bezokoliczniku.304.

mcc zinzec żc
i/iec żinzyc ye/ec

'(Jawi

%i

eiiei

305. Przepisz wierszem, podkreśl czasowniki i połóż je w bezokolicznik',.

3 os. 1. poj. 1 os. 1. mn.

tyzór: ifawt — dawimnę

Od czego więc zależy końcówka czasownika w 1 osobie liczby 
ńinogiej czasu teraźniejszego?
307. Zasada: Samogłoski — e, — i,— y 3-ej osoby 1. poj. zachowujemy 

w końcówce 1-ej osoby liczby mnogiej.
cz. teraźniejszego.308. Napisz w 1 osobie liczby mnogiej

(///)y/ ie t/eiwtę w /wyu iy/& Mwyę

wiee/&ny i /tantal łutawe/e, fiew/ nim dex/iieexnie miy 

iemienfcd; ai/eyi neae twe Q/rie e/xiw, że ieiee/y

^^xy/a — exy/amy 

fii)xe

wie/ci c^ec/zi

e/yózy mewi

yca/zie aczy
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Mi

309. Przepisz, podkreśl i wypisz czasowniki w 1-ej osobie liczby po 
jedyńczej czasu teraźniejszego.

</xień/ ę$oĆftieiLxnie uMĆeyf i daynp w fie/e 

de aiw uż^ć nim aarfiwp eie ^ae^

że ̂ iwuwai mufa /iaxa^} wxamiem Ćen edeuiiąaek 

i umiem jw yieJniać x ee^ećą, a^ mufatf Ćeż xawixe xna: 

exaź na www/wiif' ia/cże iiaże/emu ^m&xeieną.

Zasada. W pierwszej osobie liczby poj. czasu teraźniejszego cza­
sowniki mają ę lub am. Końcówkę — em mają czasowniki: śmiem, 
rozumiem, umiem, jem.

312. Przepisz i dokończ.

^wactewać

^li/n&wać 

^aiemać

310. Napisz w 1-ej osobie liczby pojedynczej czasu teraźniejszego.

hĆMlĆ

$exyć 

m^ićeć

wwó&u/ać

ma^caaać

jtewutać

exyćać 

exeitać 

<)xa^ać umieć

311.

Jakie końcówki ma 1 osoba liczby poj. czasu teraźniejszego.
Odmieniaj podług wzoru:

Jaką różnicę widzisz w zakończeniu 1-ej i 3-ej os. liczby poj. 
czasu teraźniejszego?
313. Przepisz i dokończ.

(ja)
1

ćmiem umiem wxumtem

(ty) ćmiefac

(on) ćmie

(my) ćmiem?/

(wy) ćmiecie

(oni) ćmie/ą

(UW?

exi^f

. 1.
Jaką widzisz różnicę w zakończeniu ;l-ej os. liczby poj. i 3-ej 
mnogiej czasu teraźniejszego?
Zasada. 1-a os. liczby poj.Jczasu teraźniejszego ma końcówkę ę, em 

— am, — 3-a os. liczby poj.— e, j. (y), a 3-a os. liczby mnogiej ą.
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c. Czas przeszły.

314. Przepisz i dokończ.

rą/ać — zydad? nte/ć — nifii/" zdtdeidnąć

cxe/dać— wieźć — zweećć zyałnąć

ts^/ąć — wie/ć — / ztąniećć xdwxuid?i<i

wziąć — fiaćć — zziębnąć

żą/, Ż7itui/'a^a —

rZw'?/ —

■dwa,/ z/aurną/ —

d. Czas teraźniejszy trybu oznajmującego i tryb’^rozkazujący.

316. Przepisz i dokończ.

/ •
Jaka jest końcówka 3-ej os. liczby pojedyńczej czasu przeszłego 

315. Przepisz, zmieniając rodzaj męski na żeński i odwrotnie.

Q$)ać — /Mózeóz —fió)x

idwxełać — 

taie^xyć — /y

/dazać —

mamę mażed-z mas

W podanych wyżej czasownikach czem różni się zakończenie 
2 ós. czasu teraźniejszego i trybu rozkazującego?

dwXćłX€'j'X — KMlĆ
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e. Powtórzenie.

317. Przepisz wierszem, podkreślając czasowniki, — wypisz je i użyj 
w 1-ej osobie liczby mnogiej czasu teraźniejszego.

4a xuwe/óut f tiż me uex, de /a 4/ax^ mafi/w xe/va(/, xtyqe 

umie ut &uex ^ma/iuae o^e^eui ówe/e/i 4/ue/; /ecx

4^i>/'y &/a/, ^uż xa Jeeóee uic/a/^ xu4xq

xuiierxa wiernie /i4t4^a x ni^4/c^/4xepa ^e^aw/4/ca —y'ene 

ul $/i mu /ia//
Kondratowicz.

320.

321.

Te same czasowniki połóż w 2-ej os. liczby pojed. czasu teraź­
niejszego i w trybie rozkazującym.

Przepisz wierszem, podkreślając czasowniki, — wypisz je i połóż 
w 3-ej osobie liczby pojedynczej czasu przeszłego, w rodzaju 
męskim i żeńskim.

x
318. Te. same czasowniki połóż w bezokoliczniku i w 2 osobie trybu

rozkazującego.

319. Przepisz wierszem, podkreślając czasowniki, — wypisz je, połóż
w bezokoliczniku i wytłumacz pisownię.

Ul

4/vxa£4fay (£Saxa^4x ut M- 

-u że nie e^e/a^ynu/ntee mamń, Zae' i c£&Zu 

cx>2/ /fi yfj/y, 4adcąe fda/> cxp /e 

fixxe/emtea/x, /i/a4xda e/e^nać w/fi/. .S/t- 322.

*) Staropolska forma, zamiast psiarni.

mm /cipm Urn.
Kondratowicz.

Te same czasowniki połóż w bezokoliczniku.

Przepisz wierszem, podkreślając czasowniki, —- wypisz je, połóż 
w 2 osobie liczby pojedynczej cz. teraźn. i trybu rozkazującego.

323.
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324.

Qy&adxńeumia, yed/&£ xuc^/ na mą yiaixyyaxń faeax $cx, 

f a <rfaxy mya dmy^x, na fiamtą^ <ńtav/a &enx, 

¥ x /odą xnńy; max yanuąń^ m my c^uc/cdut,

amąa/za ic^ania^ da^-w na /myc^ t/mad'xan

Kondratowicz.

Te same czasowniki połóż w 1-ej osobie liczby mnogiej czasu 
teraźniejszego.

f. Imiesłów zaprzeszły.
Przepisz, podkreśl i wypisz imiesłów zaprzeszły.

!$xiuiifiif (£^adxa^/^-^ui/e^, d^at^ąĄ 

ax nay^ d/a/^ną^ dtf f/a/wm 

^an/cam-a^ umaczać m 

miaucą ^dąy& /a&e m 

dwa yiadnńy xadxecdfcm 

toat&mńe nay,af/ddxy, aywataaakud 

ńy t dadaJze.

326. krzepisz i dokończ: 

wyąc /amgn/a ^a- 

m cx&$i, ^a^na^x ac/- 

nim yów#, aĆMceymąf t e/uia^xu 

du^y xayuaa^ d^ama: — J^wwyteyti 

duedxcxfdny ^wm^, fyfyą oSa- 

w yay# tadxydń/ue &yu-

<!ue/,

wxńą - c, mxtą - mxtą - mdxy 

au^ńą - c} xt^'ą - zf x^ą - mdzy t)llu -

xadna- c, xadxa - ^-

^taxna - c, 

addwcda - ć,

'

xaaxą - ć, 

xdapxy - €, 

xdxy - €> 

amy - ć. 

my^iń- a.

Zasada: Imiesłów zaprzeszły ma przyrostek — wszy po samo­
głosce i przyrostek — łszy po spółgłosce.

327. krzepisz, podkreśl czasowniki dokonane, wypisz je i utwórz 
od nieb imiesłów zaprzeszły.

<oX /ad dady, yadu, yada, yivxydxe</d mwfdxc/e 

adiadu: xat/ymda mdxtpaxna mań, mn/add ydadxą na 

</maad, yadxda axa#tda x ddmt m d/ań, nuda daatdtfcxa 

d/a m yuud dffianńydK ^axaf rniaded mntedć, — my 

^na, yiamd/adymtw, — nxedd.daniudxy: — muńć/yzaat

dudu/edm dd €X ad'.
Kondratowicz.
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XI. Przysłówki i przyimki.
a. Przysłówek i przedrostek nie.

328. 1 rzepisz, podkreśl wyrazy, użyte z nie, zwróć uwagę, czy się piszą
razem, czy osobno, wypisz je i oznacz, jakiemi są częściami 
mowy.

me
331.

330. Wytłumacz znaczenie podkreślonych wyrazów,—przepisz te zdania. 

iit/enzyJ? na nai niefwzmacie^ Oifie

/iiciei^ ieez wntńji Aiaf nami. c&efieze,

o^aezeyai ie zn&itif? Oiftie i/e/ny, aie Aney,i ii fian. 

O^fieazezenze Aip a/miet^a^ Oifie Azezenze, ^ecz ^iw/iifii-

mtrwti.
Wytłumacz znaczenie następujących wyrażeń i użyj ich w zdaniach.

(ii/^ieAzczfieie nie Azezpicie nie/ii/n^

niezpec/a nie ztptii/a niee/fin^

nie^et/en nie iec/en niewie^i

nieimia/a
(/

nie Amiede nieeienfiip

Przepisz, podkreśl wyrazy, użyte z przysłówkiem nie, i wytłu­
macz ich pisownię.

Zasada. Nie, jako przedrostek, w rzeczownikach, przymiotni­
kach, zaimkach i przysłówkach pisze się łącznie z temi wyrazami; 
jako przysłówek, przy czasownikach pisze się oddzielnie.
329. Następujące wyrazy zastosuj w zdaniach z przedrostkiem lub 

przysłówkiem nie.
(^zczficie zyai/nif eiieiee imiaJe wieiii
e/a/a wiewn?/ naziimiee możnie l^tiżi/^

auiapa edfini^ ^inacewać zyaa^iie waz^act^

n-ieza-

Oifóe i&ietż/ia winna, a/e iwiyii nieuwaga. O^/ie 

4$iżenn, a/e .ixex-fi/iwy zw^eifżyJ? ia

ałiiżeny. (..'/"ii iecz e/ąż i/e eerfi: O^/'t‘e-

^iręti$e Alp żniw zeiiaczi/nM/.

333. Zastosuj w zdaniach w różnych czasach.

Qifwnawi</xie, niea/emapae, niet/a^żniee, nie^i&daić.
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b. Nie ma, niema.

334. Przepisz, wytłumacz znaczenie i różnicę pisowni podkreślonych 
wyrazów.

wre ma wt/zwit/wa. 

Q^/a£ w?i?

Zasada. Jeżeli, po usunięciu przeczenia, nie ma przekształca się 
w ma, wtedy nie ma piszemy oddzielnie, — jeżeli, po usunięciu prze­
czenia, niema przekształca się w jest, wtedy niema piszemy razem.
335. Napisz po 3 zdania na niema i nie ma.

Należy poprawić następujące omyłki druku:

Strona i wiersz: jest: ma być:

III, wiersz 4 zdołu armję armiję
IV, wiersz 5 zgóry Rosją Rosyją

DYKTANDA.
Uwaga Na dyktando spożytkować można wiele poprzednich ćwiczeń.

1.

Przedrostki; roz, bez, wz, wez.

Utrudniały nam drogę wiosenne roztopy, szliśmy jednak pośpiesznie, 
nie lękając się niebezpieczeństwa z zasadzki, — pewni, że nieprzyjaciel 
nie zaskoczy bezkarnie posuwających się naprzód szeregów. Nakoniec 
rozkaz: „stój!" Nadeszła stanowcza godzina. Może ostatnia. Ten i ów
Prześle westchnienie do swoich, lecz w szeregach niema rozpaczy, nawet
rozstanie z życiem wydaje się łatwem i pięknem w tej chwili, wobec celu:
deptać bezprawie, niewolę! Wtem -huk armat wstrząsnął powietrzem:
r°zpoczęla się walna rozprawa.

1.

z — s.

Wicher szalał od świtu 1 nietylko strącał niedojrzale owoce w" sadach, 
?e łamał gałęzie, a zżólkfe liście roznosił daleko po ścieżkach. Dopiero 
iedy ściemniać się zaczęło, spędził chmury z jasnego nieba, jakby nam 

ciał pokazać sprawione spustoszenie. Lecz wkrótce stracił silę i osłabł
npełnie. Wtedy zewsząd zaczęli schodzić się do nas ludzie, — usiedliśmy 
rzed domem na desce niezheblowanej, i zaczęło się opowiadanie o wy- 

Mkach, jakie nas spotykały <inia tego.



3. 1
3

Przyrostki erz — arz. Z

* Usiadłem na wzgórzu pod starym spichlerzem, skąd widać świat I 
szeroko i daleko. Patrzyłem i myślałem, czem ja na nim będę. Gdybym 1 
żył w dawnych wiekach, chcialbym być rycerzem i walczyć, w ciężkiej J 
zbroi ze skrzydłami, w obronie sprawiedliwości i kraju. Lecz dziś rycerzy f1 
niema, a żołnierz mniej mi się podoba, choć równie mężnym i śmiałym j 
być może. Zamigotały w słońcu fale rzeki i wspomniałem o morzu. Czy 
nie pięknie byłoby zostać marynarzem, oplynąć świat dokoła, jako 
żeglarz nieustraszony, nie lękając się burz i morskich otchłani? Ale to 
są marzenia, a w rzeczywistości mogę co najwyżej być malarzem 1 te 
wspaniałe rzeczy malować na płótnie. Nie spostrzegłem, kiedy zmierzch 
zaczął zapadać, aż spłoszyły mię zbudzone ze snu nietoperze i pierzchnęly 
przed niemi myśli o pięknej przyszłości.

4.

stwo, — zca.
Po długiej walce mężni legjoniścl odnieśli nakoniec zupełne zwy­

cięstwo, pokonany najeźdźca pierzchał i cofał się w wielkim popłochu. 
Ludność oswobodzonej części województwa witała nasze oddziały, jak | 
zbawców, i nie było w tern wcale pochlebstwa. Oni też, patrząc na 
straszne zniszczenie, czuli się zawczasu szczęśliwi i dumni, że swem męstwem | 
uratowali życie i mienie tysięcy od okrutnego grabieżcy. Były to miłe chwile 
wypoczynku, który jednak trwał bardzo krótko, gdyż dowódca 
oznajmił, że muszą śpiesznie ruszyć w dalszą drogę. Kto chce być zwy­
cięzcą, ten nie może przerywać walki, dopóki nie pokona zła zupełnie, 
aby nie mogło znowu wzmóc się w silę i szerzyć dalej. Więc znów na bój 
i trudy pociągnęli dzielni wojacy z wiarą w sercu, że walczą w dobrej sprawie.

5.

skl, — skość.
Dążyliśmy ku rzece. Brzeg w tern miejscu był wąski, niski, w lecie 

zazwyczaj grząski, lecz obecnie pokryty cienką warstwą lodu i śliski.

Bliskość morza zabezpieczała nam ucieczkę, byle się znaleźć w łodzi, która 
powinna była oczekiwać na nas w przystani. Liczyliśmy na słowność 
i ludzkość przewodnika. Znał on dokładnie nasze położenie i sprzyjał 
nam szczerze. To też ujrzawszy zdała światełko na lodzi, jako znak umó­
wiony, byliśmy pewni, że pokonamy zwycięsko pozostałe trudności i przed 
świtem znajdziemy się na pelnem morzu A stamtąd otwarta droga 
w świat szeroki.

6.

nny, — any.

Był wiosenny poranek. Wyjechałem konno, żeby obejrzeć ruiny 
zamczyska. Dach blaszany świecił zdaleka w tern miejscu, gdzie zaczęto 
już odnawianie. Po zniszczonych kamiennych schodach dostałem się do 
wielkiej sali, zwanej niegdyś lustrzaną. Dziś pyl okrywał ściany i malo­
wany sufit. Staroświecki świecznik połyskiwał w słońcu resztkami szklanych 
ozdób. Tu I owdzie wisiały jeszcze szczątki pozłacanych ram od obra­
zów. 1 pustka. Smutna pustka w pogodny, jasny dzień słoneczny; jakże 
tu być musialo w czas jesienny, dżdżysty, kiedy na niebie zamiast róża­
nych obłoków wiatr przeganiał posępne chmury. Nie chcialbym tu być 
w takiej porze roku.

1.

Wielkie litery.

Bracie — rzekł ksiądz — ważne są tego powody. Pamiętasz, że Jacek 
chciał do wojska słać syna, potem w Litwie osadził: cóż w tern za przy­
czyna? Ważne rzeczy, mój bracie; wojna tuż nad nami! Wojna o Polskę, 
bracie, będziem Polakami. Wojna niechybna. Kiedy z poselstwem tajem- 
nem tu biegiem, wojsk forpoczty już stały nad Niemnem. Napoleon już 
zbiera armję ogromną, jakiej człowiek nie widział i dzieje nie pomną; 
obok Francuzów ciągnie wojsko polskie cale, nasz Józef, nasz Dąbrowski, 
nasze orły białe! Już są w drodze, na pierwszy znak Napoleona przejdą 
Niemen i, bracie, Ojczyzna wskrzeszona I

A. Mickiewicz.
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8.

Bracia, Bóg dziś naszemu szczęści! orężowi; ale muszę waćpaństwu 
wyznać bez ogródki, że z tych niewczesnych bojów zle wynikną skutki. 
Zbłądziliśmy i nikt tu z nas nie jest bez winy: ksiądz Robak, że zbyt 
czynnie rozszerzał nowiny; Klucznik i szlachta, że je pojęła opacznie. 
Wojna z Rosją jeszcze nieprędko się zacznie, tymczasem kto miał udział 
najczynniejszy w bitwie, ten nie może bezpieczny zostać się na Litwie. 
Musicie więc do Księstwa uciekać, panowie, a mianowie Maciej, co się 
Chrzciciel zowie, Tadeusz, Konew, Brzytew, niech unoszą głowy za Nie­
men, gdzie ich czeka zastęp narodowy. My na was nieobecnych całą 
winę zwalim i na Pluta, — tak resztę rodzeństwa ocalim.

A. Mickiewicz.

9.

Małe i wielkie litery.

• Kochany Tadziu. Donoszę Ci, że we czwartek wróciliśmy nako- 
niec do sidbie: pamiętaj adres: ziemia kielecka, Czarna Wólka. Choć 
w czerwcu miasto puste i nikogo z Was nie spotkam, cieszę się, 
że po niedzieli jedziemy do Warszawy. Ojciec ma jakiś interes w To­
warzystwie Kredytowem, a ja będę mógł kupić sobie parę książek: Bole­
sława Chrobrego, W puszczy, może jeszcze zaprenumeruję Nasz Świat 
lub inne pismo. Mam ogromną ochotę opowiedzieć Ci o Morskiem Oku, 
Kościeliskiej i innych cudach, ale z tern do zobaczenia. Gdybyś chciał 
do mnie napisać, adresuj: Krakowskie Przedmieście, hotel Europejski, bo 
tam się zatrzymamy.

10.

ami. i

a. Po brzozowym cichym lesie idzie dziewczę, dzbanek niesie, niesie 
dzbanek z jagodami, jagodami, borówkami. A jakżeś je nazbierała, ty 
dziewczynko moja mała? Nazbierałam je rękami, temi oto paluszkami. 
Dziwiły się tylko drzewa, na gałązce ptaszę śpiewa, a las szumi gałęzia­

mi, konarami, listeczkami. A wiatr niesie het po lesie moje piosnki, d2i- 
•wuje się, i powtarza je echami w głębi lasu, nad polami.

b. Albośmy to jacy, tacy, chłopcy Krakowiacy! Czapeczka na bakier 
wdziana, kierezyja wyszywana pętliczkami, sznureczkami, troistemi klapeczka- 
mi dokolutenieczka, moja kochaneczka! Mam i pasik z białej skóry, tak i owak 
wyszywany, przeplatany rzemyczkami, wybijany gwoździkami, zlocistemi sprzą- 
żeczkami dokolutenieczka, moja kochaneczka!

Krakowiak.

11.

ej.

Idzie sobie pacholę przez zagony, przez pole; wielki wicher, ulewa, 
ono idzie i śpiewa. Wyszedł z gaju gajowy i ozwie się w. te słowy; 
— Taka bieda na dworze, a ty śpiewasz, niebożę? — Oj, długo ja płakała, 
gdy mię nędza wygnała, gdy ja biedna sierota drżąca stała u plota; aż 
raz w nocy niedzielnej przy dzwonnicy kościelnej mróz wszelakie czucie 
ściął, i Pan Jezus duszę wziął. Oj sieroto, oj dziecię, nic ci nie żal na 
świecie? — Żal mi jeno tej łąki, gdzie fijolki i dzwonki, i fujarki wierzbo­
wej z nad zielonej dąbrowy.

T. Lenartowicz.

12.

j — ja — ji — yj.

Od wakacyj miałem chodzić do gimnazjum. Ojciec mię odwiózł
do miasta i umieścił na stancji,, gdzie .stało kilku znajomych kolegów. 
Wyznaczył mi też pensję, z której miałem kupować kajety, ołówki, pióra
i t. p. drobne pomoce. Ambicji mi nie brakowało, i postanowiłem odrazu
być pierwszym w swojej klasie. Lecz okazało się to bardzo trudnem.
Nie umiałem się uczyć w gwarze rozmów koleżeńskich, a lekcyj zadawano 
dużo. Przytem zbyt mię nęciła bibljoteka szkolna. Czytałem wiele, ale 
idjotycznie, bo nie zastanawiałem się. nad niczem, byle prędzej dobiec 
do końca. Dopiero repetycja przed cenzurą uświadomiła mi niebezpieczeń­
stwo pozostania pierwszym—-na ostatniej ławce. To też z energją wziąłem 
się wreszcie do pracy.

IV



13.

i-i-
Wyjechałem do kolei wśród zamieci I zawiei, ale z wichrem, het, 

w zawody lubi walczyć każdy miody. Więc nie tracąc nic nadziei, choć 
nie widać drzew alei, jadę w mroku, niby w kniei, kiedy w zimie wilki 
wyją, chodząc z wyciągniętą szyją. Niby rycerz w lśniącej zbroi, na 
rozdrożu slup tam stoi, i światełko jasno plonie, jak nadzieja w mojem 
łonie. Tam się więcej świateł wije, niby węże, niby żmije, ha, to dworzec, 
pociąg staje, zabierze mnie w dalsze kraje.

14.
ę — ą.

Nieraz zdjęty niepokonaną ciekawością, wychodziłem na strych, 
aby przez najwyższy dymnik zobaczyć choć zdaleka stolicę, gdzie uczył 
się starszy mój brat. Nieraz śledziłem pocztową bryczkę, szybko jadącą 
w tamtą stronę. Bryczka i wiszący nad nią obłok kurzu ginęły w lesie, 
który wypełniał szczelinę między niebem a ziemią, a przede mną wdali 
widniała tylko chata samotników, skulona i czająca się. Niekiedy słoneczne 
światło padało w jej okienka i wówczas nie mogłem się oprzeć złudzeniu, 
że widzę głowę kota, który patrzy na mnie, jakby chcąc się rzucić. Ogar­
niał mię strach i kryłem się za ramę dymnika. Wnet jednak ciekawość 
przemagała obawę, znowu wyglądałem i zapytywałem się w .duchu, kto 
tam mieszka?

8. Prus.

15.
ym — em, ymi — emi.

Ciemnym lasem, dawnym czasem jechał rycerz stary, szukał chłodu 
w leśnym gąszczu, pomiędzy konary. Wtem olśniony jasnem światłem, 
co płynie od rzeki,, siadł na trawie, na murawie, patrząc w świat daleki. 
Zaszumiały gałązeczki cichemi szeptami: — Już ten rycerz tu na wieki 
pozostanie z nami. Nie żegnałeś się, rycerzu, ze swymi druhami, czekać 
będą na twój powrót caluśkiemi dniami; poślijże im choć westchnienie, 
zanim zamkniesz oczy, zanim wieczny sen nad tobą skrzydła swe roztoczy.

> Lubię czasem śnić, jak to może być. Chciałbym wszystko móc 
i umieć, chciałbym wiedzieć i rozumieć, czego w życiu strzec się trzeba, 
jaką droga biec do nieba, by tam znaleźć słońce jasne, przynieść z sobą 
skarby własne. Sercem czystem przysiąc mogę, że zło we mnie budzi 
trwogę, żem za dobro polec gotów od okrutnych wroga grotów, byle tę 
nagrodę mieć, że wiedziałem, czego chcieć.

17.

uję, — uje, — ymy, imy, emy.

Nakoniec noc minęła, więc może szczęśliwie wrócimy do domu. 
Dziękuje gospodarzowi za gościnność, lecz on prawie nie słyszy, tak 
gorliwie* pakuje na wóz swój dobytek. Dziwimy się, pytamy, co to znaczy, 
lecz w tej chwili słyszymy wszyscy huk w oddali, widzimy niby mgłę, 
która się ku nam zbliża. To bitwa. Nie powrócić teraz w tamtą stronę l 
Wraz z gospodarzem bierzemy się wszyscy do dźwigania zboża i rzeczy 
najpotrzebniejszych, — ja pracuję za czterech, dzieci pomagają, gospodarz 
bardzo wdzięczny. Odchodzimy wreszcie wszyscy ku lasowi, gdzie po­
dążają także mieszkańcy całej wioski.

18.

ął.

Natenczas Wojski chwycił na taśmie przypięty s.wój róg bawoli, 
długi, cętkowany, kręty, jak wąż boa; oburącz do ust go przycisnął, 
wzdął policzki, jak banie; w oczach krwią zabłysnął, zasunął wpół powieki, 
wciągnął w głąb pół brzucha i. do płuc wysłał z niego cały zapas ducha, 
i zagrał. Starzec cały kunszt, którym niegdyś w lasach słynął, jeszcze 
raz przed uszami myśliwców rozwinął; napełnił wnet, ożywił knieje i dą­
browy, jakby psiarnię w nie wpuścił i rozpoczął łowy.

Adam Mićkiewici
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19.

Tryb rozkazujący, imiesłów zaprzeszły.

Nie spostrzegłszy nawet śniadania na stole, wybiegłem z domu, śpie­
sząc w stronę lasu, gdyż zdawało mi się, że słyszę zdaleka stuk siekier. - 
Śpiesz się-pisał mi ojciec, - jeżeli chcesz zobaczyć jeszcze swoje dęby. 
Nie uwierzysz, jak mię bolały te słowa. Tam już rąbią, słyszę wyraźnie. 
Próżno sobie’ powtarzam: — Zbierz odwagę, chłopcze, bo ludzie patrzeć 
będą, śmiać się z ciebie. Lecz nic to nie pomogło. Nie mogłem łez 
powstrzymać, kiedy je ujrzałem leżące na ziemi. Zdawało mi się, ze 
widzę przed sobą konających władców tej puszczy, odwiecznych bohaterów, 
olbrzymów niepokonanych, obalonych siekierą drwala. Wierz mi, tych 
uczuć nigdy nie zapomnę. Dozorca, oparłszy się o konar dębu, wydawał 
obojętnie rozkazy robotnikom, a ja cofnąłem się pomiędzy drzewa i usiadł­
szy ‘na starym pieńku, patrzyłem na to straszne spustoszenie. Las ma 
zginąć, bo tak się ludziom spodobało, a ja, choć go tak kocham, nic na 
to pomóc nie mogęl

■

20.

nie ma — niema.
je-

szczęśliwym na 
prosić, ile razy 
dalsze wycieczki,

Niema o czem mówić, sprawa załatwiona: Antoś nie ma gdzie 
chać na wakacje, więc zabieram go z sobą. Wiem, że jedzie niechętnie, 
jest to moja wina: on taki nieśmiały, a ja nie pomyślałem, żeby go wcze 
śniej zaprosić. Ale przypuszczam, że mi to wybaczy i na wsi bardzo 
prędko zapomni o niechęci. Bo któżby się nie czul 
swobodzie? Będzie miał swego konia, nie potrzebuje 
zechce pojechać. Nieraz będziemy urządza! 
i niema obawy, aby mu było u nas źle albo

VIII



Biblioteka Pedagogiczna w Radomiu

WYDAWNICTWA GEB1
WARSZAWA — KRAKÓW -

POZNAŃ — WILN
BGZs 38185

Zł. ,t. 
Bogucka C., Nietciadomska O., Warnkówna J. Pierwsze ćwiczenia .do nauki 

poprawnego pisania dla szkół elemęntarnych. Stopień I. Wyd. 29
» II. Wyd. 23 .

III. Wyd. 16 .
IV. Wyd. 7 .

Podręcznik do ćwiczeń ortograficznych i systematycznego 'dyktanda. 
Wyd. 20 . . . . .......................................................

Drzewiecki IC Krótka składnia języka polskiego z przykładami i ćwicze­
niami. Wyd. 6 ........ .
Nauka czytania i pisania, z objaśnieniami dla nauczycieli i ze wzorami 
lekcyj. Z 61 rys. Wyd. 2 ...... .
Pisownia polska z ćwiczeniami, dyktandami i słownikiem ortograficz­
nym. Wyd. 3 przejrzane, poprawione i zastosowane do uchwał Akade- 
mji Umiejętności z dnia 2.II 1918 r. .

— Początki gramatyki języka polskiego z ćwiczeniami i przykładami za- 
stosowanemi do uchwał ortograficznych Akademji Umiejętności z dnia 
15.1 1918 r. Wyd. 10 .... .
Zarys metodyki języka polskiego. Wyd 3 .

Dzierżanowski M., Niewiadomska C. i Wamkówna J. Gramatyka języka pol­
skiego z ćwiczeniami. Podręcznik szkolny na k’. I, II i III. Wyd. 15

Niewiadomska O. Czytanki dla szkól początkowych:
Rok pierwszy. Oddz. II. Z 80 ryc. Wyd. 11 . . . 2.—;
Rok drugi. Oddział III. Z 92 ryc. Wyd. 11 . . . 2.20;
Rok trzeci. Oddz. IV. „Kraj własny”. Cz. I. Z 15 ryc. Wyd. 11 2.—;

„ Oż. II. Z 18 ryc. Wyd. 6 2.-;
Rok czwarty. Oddz. V. „My i świat”. Cz I. . Wyd. 4 1.50;

Cz. II. . Wyd. 4 2.-;
Gramatyka elementarna według wskazówek i planu Jana Korneckiego. 
Wyd. 2...................................................................................................
Pierwszy rok gramatyki. Klasa wstępna. Wyd. 19 .
Drugi rok gramatyki. Klasa pierwsza. Wyd. 18 .
Trzeci rok gramatyki. Klasa druga. Wyd. 15 . .

-«■ Czwarty rok gramatyki. Składnia. Wyd. 11 .
Szober S., Niewiadomska C., Bogucka C. Nauka pisowni we wzorach i ćwicze­

niach. Zeszyt IA. Wyd. 18-1.—. Zeszyt IB. Wyd. 16-0.70. Zeszyt II A. 
Wyd. 16-120. Zeszyt III A. Wyd. 8 — 1.-. Zeszyt III B. Wyd. 7

0.50
0.70
1.—
0.60

2.6C

0.90

0.35

2.35

. 2.50

. 2.50

karton

2.—

2.40
2.60
2.40
2.40
1.90
2.40

0.15
0.50
0.80
1.—
1.-,’

0.80


